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راسَة  ِّ
 مستخلص الد 

باب  والتعرآف على البطالة  
َّ

ََ ََ ة على الشََََ ة إلى التعرآف على البطالة وآثارها الاجتماعيَّ َََ ََ راسََََ ِّ
ة:  ِّدف الد  َََ ََ راسََََ ِّ

أهداف الد 

ة  ِّدف إلى التعرآف ع  راسَََََ ِّ
باب  رما أن الد 

َّ
ن  الزواش بين الشََََ ر في سََََِّ

آ
لى البطالة وأثرها في  وأثرها في ارتفاع نسََََبة الت ف

بََاب( في مََدينََة لاجو  
َّ

ََ ََََََ رات بين الشََََ ِّ
وم  ومعرلََة العوقََة بين البطََالََة والإدمََان )تعََا ا اَّخََد 

َّ
لات الط   -ارتفََاع مُعََدَّ

التعليم    ر   
َ
ََََََََلَََََة التعليم  ول رة ت ََََََََتو  التعليفز  ومواََََْ رات الآتيَََََة: )الجى   والمسََََ ِّ

عزَ  إلى المتاي 
ُ
نيجيريَََََا  والعز ت

رات(. والعمر  ومكان ِّ
ل  وتعا ا الكحول/اَّخد 

 
ف ة  ومصادر الدَّ ة  والحالة العمليَّ  الإقامة  والحالة الاجتماعيَّ

ة   ة البيانات الميدانيَّ ة   يا تمَّ جَم  َََ راسََََ ِّ
ة بيانات الد  ة: اسََََََتخدم البا ا منهج المفََََََع الاجتما ي في جَم  َََ راسََََ ِّ

منهج الد 

ف   باب. وتحليلها ليسهل التعامل معها في الوْ
َّ
ة على الش والتحليل؛ وذلك لتحليل مشكلة البطالة وآثارها الاجتماعيَّ

ن بمدينة لاجو  ي  َََ باب من الجىسَََ
َّ

ة من الشَََََ راسََََََ ِّ
ن مجتمة الد  ( شَََََاب 500نيجيريا  وتم التوَََََْل إلى اسَََََتجابة )-وتكوَّ

تمَّ افتيارها لا تمالية    ( من الإناث   يا%43) ذرور ونسَََََََبة( من %57بىسَََََََبة ) م2022ولتاة من المدينة فول العام 

ة عن المبحوثين.  عطا مؤشرات عامَّ
ُ
راسَة بالإضالة  إلى رونِّا ت ِّ

 ت ثيرها على نتائج الد 

ة إلى أنِّا بيىل ألراد عينة الدراسَة من الشَباب بمدينة لاجو    راسََ ِّ
َْلل الد  َْيات: تو ة والتو راسََ ِّ

  النيجيريةنتائج الد 

القون بىسَََََبة  القون بىسَََََبة على وجود عوقة ب  %80.5مو وجود    على  %76.8ين البطالة وت فر سَََََن الزواش  وأنِّم مو

ََََََََبة   القون بىسََََ ََََََََباب  وعلى أنِّم مو على وجود عوقة بين   %72.8عوقة بين البطالة وارتفاع معدلات الطوم بين الشََََ

 البطالة ومشكلة تعا ا اَّخدرات بين الشباب في مدينة لاجو  النيجيرية. 

متوسََََطات آرار ألراد عينة الدراسََََة نحو  إ صََََائية بينعلى أنِّا لا توجد لروم ذات دلالة   رما بيىل النتائج الدراسََََة

ََََََََتو  التعليفز  ومكََان الإقََامََة  والحََالََة  الآثََار الاجتمََاعيََة الم رتبََة على البطََالََة ولقََا لمتايرات الآتيََة: الجى   والمسََََ

  اَّحاور.دراسة على عبارات العملية  ومصادر الدفل مما يشير إلى مد  تجان  إجابات ألراد عينة ال

ََََََََة نحو )العوقة بين البطالة   ََََََََطات آرار ألراد عينة الدراسََََ ََََََََائية بين متوسََََ وبيىل النتائج أنِّا توجد لروم ذات إ صََََ

والعوقة بين البطالة ومشَََكلة الطوم ولقا لمتاير الحالة العملية وهال الفروم بين ل عز   –ومشَََكلة تعا ا اَّخدرات  

 وسطات الحسابية الأعلى. )موظف( و)عا ل( بالمت

ة ب ب راسََََََََ ِّ
و َََََََ ز الد 

ُ
ة  ت راسََََََََ ِّ

زوفي ضَََََََور نتائج الد  ِّ
 
َََََََيات وتطبيقها  والعمل على تخفيف أعبار الزواش   ن التوْ

باب  ورالك عمل دورات وندوات للشَباب للتوعية ب فطار البطالة  
َّ
ر الزواش بين الشَ

آ
والتقليل من تكاليفه؛ تجنبًا لت ف

رات  وال ِّ
ة للىسَار  ول اَّحالعة على الأسَرة والمشَاررة في  وتعا ا اَّخد  ة وررشَاديَّ حا على ضَرورة عمل دورات توعويَّ

 إعانة الأزواش على نفقات المعيشة. 

ة: البطالة    اَّخدرات  ت فر الزواش  الطوم.   الشباب  التعا االكلمات المفتا يَّ
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Abstract 

Study Objectives: The study aims at defining unemployment and its social effects on the youth and to identify 

unemployment and its effects on high rates of delay in the age of marriage among youth. The study also aims 

at identifying unemployment and its effects in the high rate of divorce, also it aims at knowing the effect and 

the relationship between unemployment and drug addiction among the youth in Lagos Nigeria, which are 

attributed to the following variables: (gender, educational level, continuing education, period of leaving 

education, age, place of residence, marital status, work status, sources of income, and alcohol/drug use). 

 

Study Methodology and Tools: The researcher used social survey methodology in populating the study data 

where field data was populated and analyzed to make it easier to deal with description and analysis, in order to 

analyze the problem of unemployment and its social effect on youth. The study population comprises of young 

men and women in the city of Lagos-Nigeria, and 500 responses were gathered from the youths in the city 

within the year 2022 with (57%) male and (43%) females, where they were selected based on the possibility of 

their impacts on the results of the study, in other to general indication about the respondents.  

 

Results of the Study and Recommendations: The study found that the among the sample 80% agreed on the 

existence of relationship between unemployment and delay in marriage, while 76.8% agreed that there is 

relationship between divorce and unemployment, and 72.8% agreed on the relationship between 

unemployment and drug abuse among youth in Lagos, Nigeria. 

The study shows no statistical significance difference between the average opinion of the study sample toward 

the social effect of unemployment in some variable, like gender, educational level, residence, employment 

status and source of income which indicates the homogeneity in the answer of the study sample. 

The study also shows that there is a significant difference in the opinion of the study sample on the relationship 

between unemployment and drug abuse and also divorce which was derived from the two categories of 

employed and unemployed youths with a higher arithmetic mean.   

 In light of the results of the study, the researcher recommended adopting and implementing the 

recommendations and working towards reducing the burdens of marriage and reducing its expenses in order 

to avoid delaying marriage among the youth, as well as conducting courses and seminars for the youth to raise 

awareness of the dangers of unemployment and drug abuse. The study also urged on the necessity of 

conducting awareness and counseling sessions for women on maintaining the family and participating in 

assisting husbands for living expenses. 
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